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Latviešu skatuviskā deja jau vairāk 
nekā 25 gadus ir daļa no deju kolek-
tīvu vadītājas Lailas Ozoliņas dzīves. 
To novērtējusi arī Madonas novada 
pašvaldība, piešķirot apbalvojumu 
kategorijā “Gada amatiermākslas 
kolektīva vadītājs un kolektīvs”.

— Vai tas tā būtu, ja nebūtu piedzi-
musi Vijas un Miķeļa Gruzīšu ģimenē, 
ja Lubānā nebūtu strādājis horeogrāfs 
Andris Ezeriņš, ja nebūtu apprecējusies 
ar Edvīnu Ozoliņu un pārcēlusies uz 
viņa dzimtajām mājām Murmastienes 
pusē?— retoriski jautā Laila Ozoliņa. Un 
pati atbild: — Diez vai. Bet zvaigznes ir 
sakārtojušās tā, ka 23. aprīlī Madonas 
novada deju svētku skatē 86 dejotāji 
mani sauca par vadītāju. Mūsu novada 
piecu kolektīvu dalībnieki uzticējās 
man un savu brīvo laiku pavadīja deju 
mēģinājumos. Kurš ilgāk, kurš ne tik 
ilgi, bet galu galā tautastērpus svētku 
gājienam Rīgā jūlija sākumā vilks vairāk 
nekā 90 mani dejotāji.

Esmu ļoti lepna par Lubānas kul-
tūras nama JDK “Žuburi” C grupas 
dejotāju četros mēnešos paveikto — 44 
punkti no 50 ir ļoti labs rezultāts. Ces-
vaines jauniešus, Kristīnes Aumeles 
pierunāta, sāku iepazīt tikai pagājušā 
gada nogalē, kad viņu vadītājs Jānis 
Šķēle ilgstoši slimoja.

Ar cītīgu darbu mēģinājumos 
Cesvainē, Sauleskalnā un Rīgā JDK 
“Cesvaine” dejotāji skatē spēja iegūt 
45 punktus no 50 C grupā. Fantas-
tiski! JDK “Žuburi” B grupas dejotāji 
ir jaunieši ar apbrīnojamu enerģiju, 
vēlmi dejot un lielām darbaspējām. 
Svētkiem esam apguvuši astoņas 
dejas. Tas ir trakoti daudz. Un ļoti labi 
protam visas dejas. Lielie “Žuburi”, 
kā es viņus saucu, skatē ieguva 53,8 
punktus no 60. Viņi nodejoja ļoti pār-
liecinoši, precīzi un skaisti. Esmu tik 
lepna par viņu sniegumu! Mani bērni 
Aleksandrs un Beāte ir vieni no šiem 
fantastiskajiem jauniešiem.

Ir tāda vieta novadā — Dzelzava. Ja 
kāds pirms diviem gadiem teiktu, ka 

Noslēgušās arī XXVII Vispārējo lat-
viešu Dziesmu un XVII Deju svētku 
folkloras un tautas mūzikas nozaru 
skates.

Folkloras skatē piedalījās 222 kolek-
tīvi, tautas mūzikas skatē — 61 kolektīvs.

Madonas pilsētas kultūras nama 
folkloras kopa “Vērtumnieki” skatē 
ieguva 46 punktus un I pakāpi, Lubānas 
kultūras nama folkloras kopa “Lubā-
na” ieguva 42,6 punktus un I pakāpi, 
Sarkaņu pagasta folkloras kopai “Libe” 
tika piešķirti 43 punkti un I pakāpe, 
Barkavas kultūras nama folkloras 
kopa “Madava” ieguva 41,8 punktus un 
I pakāpi, Varakļānu kultūras nama fol-
kloras kopa “Klāni” ieguva 42,8 punktus 
un I pakāpi, Murmastienes kultūras 
centra folkloras kopa “Rota” ieguva 40,3 
punktus un II pakāpi.

8. jūlijā XXVII Vispārējo latviešu 
Dziesmu un XVII Deju svētku ietvaros 
notiks Folkloras diena, kurai dots 
nosaukums “Tīra spēle. Gods. Godi. 
Godīgums”. Uz Rīgu šai dienā tiks 
aicināti piedalīties kolektīvi, kuru 
programma skatē novērtēta ar vismaz 
43 punktiem.

Kopumā 130 Latvijas un diasporas 
folkloras kopas, etnogrāfiskie ansam-

Novadnieks, leģendārais diri-
ģents Haralds Mednis savulaik 
teicis: “Mūzikas iepazīšana at-
raisa cilvēka emocionālo dzirdi, 
ar laiku arī intonācija kļūs ska-
nīgāka. Tieši vēlēšanās dziedāt 
veido mūsu tautas dziedāšanas 
patieso zemes slāpi un saknes. 
Tās skaistās balsis lai ir zvārguļi.”

Dziedāšana korī patiešām 
atraisa jaunas izjūtas. Stāvot uz 
Dziesmu svētku lielās skatuves, 
kad tūkstoši klausa virsdiriģenta 
vismazākajam žestam, to vārdos 
nav iespējams aprakstīt. Skudriņas 
vai tirpas, kas pārskrien, kad esi uz 
viena viļņa ar pārējiem, esi dzies-
mu varā, tautas kopīgajā esamībā, 
šķiet kā augstākā kalna virsotne. 
Braucot no koncertiem Mežaparka 
estrādē, tramvajā tauta dzied, visi 
ir prieka pārpilni, un tā līdz rītam. 
Aizmirstas, ka naktīs ir jāguļ, ka 
gadi skrien. Dziesmu svētku laikā 
to jāvēl piedzīvot vēl un vēl.

Kalsnavas kultūras nama sie-
viešu kori “Silvita” un Sauleskalna 
tautas nama vīru kori “Gaiziņš” jau 
daudzus gadus vada cesvainiete 
Antra Melbārde.

6. maijā Latvijas vīru koriem 
ritēja XXVII Vispārējo latviešu 
Dziesmu un XVII Deju svētku koru 
lielkoncerta “Tīrums. Dziesmas 
ceļš” un svētku noslēguma kon-
certa “Kopā augšup” kopreper-
tuāra pārbaude. Skatē vīru koris 
“Gaiziņš” ieguva 40,89 punktus, 
I pakāpi un ceļazīmi uz Dziesmu 
svētkiem. Savukārt Kalsnavas kul-
tūras nama sieviešu koris “Silvita” 
skatē, kas notika Madonas kultūras 
namā, ieguva 41 punktu, augsto I 
pakāpi un arī ceļazīmi uz svētkiem.

— Daudzus gadu desmitus 
Madonas novada delegācija uz 
Vispārējiem Dziesmu un deju 
svētkiem ir viena no lielākajām 
valstī. Vai kovida pandēmijas 
laiks, kad mēģinājumi kolektī-
viem nevarēja notikt, ir ko mai-
nījis? — jautāju diriģentei Antrai 
Melbārdei.

— Pilnīgi visi dziedātāji, kas 
manos kolektīvos ir dziedājuši, 
pēc pandēmijas ir atpakaļ, neviens 
nav pazudis. Piespiedu attālinā-
šanās un distancēšanās kovida 
laikā — tieši otrādi — devusi lielāku 
vēlmi būt kopā un atkal dziedāt. Ar 

kori “Silvita” strādāju vienpadsmi-
to gadu, ar “Gaiziņu” — kopš 2018. 
gada nogales. Koris, kas ir uz vie-
tas, ar savu kolektīva dzīvi vietējā 
pagastā, ir liela vērtība, un tas ir 
patiesais Dziesmu svētku kustības 
pārstāvis un gara uzturētājs.

— Kāda ir specifika, strādājot 
ar sieviešu un vīru kori?

— Muzikālā ziņā nekas atšķi-
rīgs jau nav — ir notis, balsis —  

sastāvs ataino arī iedzīvotāju 
sastāvu. Paaudžu nomaiņa tikpat 
kā nenotiek, pa kādam jaunajam 
kolektīvā parādās, bet, ja viņš ir 
vidusskolēns, drīz skolu beidz un 
dodas projām.

— Vai pēc koru skatēm dziedā-
tājiem ir miera periods?

— Tā nevajadzētu būt, jo ir 
jau kāda kopkora dziesma, kas 
vēl jāapskata, jāizdzied. Turklāt 
tuvojas Madonas pilsētas svētki, 
kur novada kolektīvi uzstāsies 
pilsētas estrādē. Programmā 
iekļautās dziesmas ir zināmas, 
bet nevar kolektīvu palaist zaļā 
pļavā, jo pēc tam no šīs pļavas tas 
būs jādabū ārā uz mēģinājumiem 
un koncertu. Madonas pilsētas 
svētku estrādē man kopkorim būs 
jādiriģē dziesma “Lokatiesi, mežu 
gali” Emiļa Melngaiļa apdarē un 
Raimonda Tigula kompozīcija 
“Rīta un vakara dziesma”. Tieka-
mies 3. jūnijā!

— Kā ir ar tērpiem — vai viss 
uz svētkiem ir sagādāts?

— “Gaiziņa” koristiem tērpi tika 
sašūti uz iepriekšējiem Dziesmu 
svētkiem, savukārt Kalsnavas 
pagasta sieviešu koris tautastērpu 
skatē 2003. gadā ieguva 1. vietu. 
Man kā vadītājai gan ir jauns tau-
tastērps, tā iegādi solīja atbalstīt 
novada pašvaldība.

— Vai abi kolektīvi draudzējas, 
piedalās kopīgos pasākumos?

— Tā ir. Es kādreiz pat sme-
jos, ka sanāk tādas kā piespiedu 
laulības. Vēl gribu izteikt domu, 
ko nepateicu Arnim Krauzem, 
uzņemot dokumentālo filmu par 
vīru koru kustību Latvijā “Misija — 
Dziesmu svētki”. Proti, cilvēkiem, 
kuri ārpus savas ikdienas dzīves —  
darba, ģimenes — nodarbojas ar 
pašdarbību, mentālās problēmas, 
par kurām dzirdam visapkārt 
sabiedrībā — nespēja socializēties, 
nespēja tikt galā ar stresu, nespēja 
atbrīvoties, iekrišana depresijā —,  
iet secen. Dziedātāju iekšējā pa-
saule ir daudz stabilāka, tāpēc 
jauniešiem arī būtu vieglāk dzīvot, 
ja viņi nodarbotos ar māksliniecis-
ko pašdarbību — dziedātu, dejotu, 
zīmētu — brīvajā laikā darītu jebko. 
Ir prātīgi runāt par eksaktajām 
lietām, ka tās ir vajadzīgas, bet jā-
novērtē arī humanitārās. Mentālā 
veselība tad nebūs problēma.

Un vēl — vīru kora “Gaiziņš” 
dalībnieki piedalījās arī spēlfilmas 
“Zeme, kas dzied” uzņemšanā. 
Masu skatos vairākās epizodēs 
mūsu vīri būs redzami. Filmas 
uzņemšanas process man ļoti 
patika, braucu arī iedziedāt vienai 
ainai balsi. Komponista Jēkaba 
Jančevska kompozīcijā “Saule, 
saule, mēnestiņ” no divpadsmit 
celiņiem vienu iedziedāju.

“Dziediet, un mentālā veselība 
neradīs problēmas!”

Skatuviskajā dejā 25 gadu garumā

Svētkos piedalīsies arī folkloras kopas

bļi, mazākumtautību folkloras kopas, 
5 stāstnieki Rīgā pieskandinās Vēr-
manes parku un Esplanādi, sniedzot 
iespēju skatītājiem aktīvi iesaistīties 
un ieskatīties tradīciju elementu 
daudzveidībā un novadu folkloras 
raksturzīmēs.

Diena aizritēs kā raibu raibais 
lakats, vijoties dzīves spēles, novadu 
dižošanās, sadziedāšanās pie Brīvības 
pieminekļa, rotaļu, ziedu vainagu 
sacensību, kadriļu stundas, vakara 
sadancošanas un sadziedāšanās 
krāsainajiem pavedieniem.

Madonas novada 
kolektīvu gatavība  
XXVII Vispārējiem 
latviešu dziesmu un  
XVII Deju svētkiem.
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Einārs Dumpis, Ļaudonas jauktā 
kora “Lai top!” dalībnieks: — Dzies-
mu svētku pieredze man iesākās 
Rīgā, kur kādreiz bērnībā dzīvoju. 
Mācījos 2. klasē, kad skolotājs 
konstatēja — man ir laba dzirde, 
un līdz ar to tiku nozīmēts uz 
Rīgas Pionieru pils kori. Uzreiz 
tiku apstiprināts arī Rīgas zēnu 

korī. Tolaik kora sastāvā piedalījos divos skolēnu Dziesmu 
svētkos, ar savu kolektīvu dziedāju pat uz Operas un baleta 
teātra skatuves. Pēc tam no dziedāšanas atturējos, bija 
pārtraukums, līdz kori atsāku apmeklēt, pārceļoties uz 
dzīvi Ļaudonā. Dziedāju un joprojām dziedu Ļaudonas 
jauktajā korī “Lai top!”.

Dziesmu svētki katram koristam ir augstākā virsotne. 
Piecu gadu garumā apmeklē mēģinājumus, mācies, ap-
gūsti repertuāru, un kulminācija ir piedalīšanās Dziesmu 
svētkos. Svētku laikā ir negulētas naktis, sadzīviski joki 
un piedzīvojumi, bet, neskatoties uz to, ka četros piecos 
no rīta esi aizgājis gulēt, deviņos jau esi mēģinājumā 
uz Mežaparka lielās skatuves. Tā ir atbildība kopkora un 
diriģentu priekšā. Es vienmēr izbaudu un apzinos, ka 
svētku laikā neko negribu izlaist vai nokavēt. Viss ir tā 
vērts! Tā ir neaprakstāma kopības izjūta, ka esam tik daudz 
latviešu vienkopus, dziedam un piedalāmies kāda ļoti liela 
notikuma radīšanā.

Daira Drozdova, Sarkaņu pagasta 
tautas nama “Kalnagravas” jauktā 
vokālā ansambļa “Rondo” dalīb-
niece: — Šogad manā dzīvē kopā 
ar ansambli un kori šie būs ceturtie 
Dziesmu svētki. Pirmos trīs pie-
redzēju vokālā ansambļa “Rondo” 
sastāvā. Pirmajā reizē dziedājām 
Dzelzceļa muzejā, otrajos Dziesmu 

svētkos bija jādzied septiņos koncertos Vecrīgas ielās. 
Dienas garumā gājām no vienas vietas uz nākamo, un tā 
bija smaga pieredze, jo kolektīva dāmas esam pieradušas 
uzstāties augstpapēžu kurpēs, bet Vecrīgas bruģis tam 
nepavisam nav draudzīgs. Ir saglabājusies fotogrāfija, 
kur ansambļa meitenes stāvam ar plikām kājām, mūsu 
kurpes ir noliktas priekšā, un gaidām savu uzstāšanos. 
Pagājušajos Dziesmu svētkos bijām gudrākas — visas 
piemeklējām solīdus staigājamos apavus. Bez tam iepriek-
šējos Dziesmu svētkos dziedāju Cesvaines jauktajā korī. 
Tas bija mans dzīves sapnis — kādreiz tikt uz svētkiem ar 
kori un uzstāties Mežaparka lielajā estrādē. Skolas laikā 
nekas tāds nebija izdevies, bet darba dzīves laikā koros 
nedziedāju. Kordziedāšanai mani iedvesmoja nu jau mū-
žībā aizsauktā diriģente Ija Voiniča, un patiešām biju lepna 
Cesvaines kora sastāvā dziedāt svētku estrādē. Viss bija tik 
labi noorganizēts — gan koru uziešana, gan noiešana no 
skatuves, un arī mēģinājumu process bija labi saplānots.

Guna Ruļuka, Madonas kultūras 
nama pūtēju orķestra dalībnie-
ce: — Ap 2010. gadu diriģente 
Inga Avišāne Praulienā atjaunoja 
Praulienas jaukto kori. Tā kā esmu 
vietējā patriote, korī sāku dziedāt 
arī es. Pēc apmēram trim gadiem 
Ingai dzīvē kas mainījās un kori 
pārņēma vadīt diriģents Jānis 

Rijnieks. Mēģinājumi pārcēlās uz Saikavas tautas namu, uz 
kora mēģinājumiem ieradās cilvēki gan no Praulienas, gan 
Barkavas puses, gan Saikavas. Praulienas koris joprojām 
mēģina tur.

Tomēr Dziesmu svētki nav saistīti tikai ar koriem. Svēt-
kos piedalās arī pūtēju orķestri. Pēdējos četros Dziesmu 
svētkos esmu piedalījusies kā Madonas pūtēju orķestra 
mūziķe. Pateicoties kolektīva augstajiem rezultātiem 
skatē, vienmēr mums bijusi iespēja un laime spēlēt arī 
lielajā Mežaparka estrādē. Vienos Dziesmu svētkos gan 
spēlēju kā orķestra mūziķe, gan dziedāju korī. Ar mani 
uz šiem svētkiem bija arī dēliņš Edgars, tikai viņš pats to 
neatceras. Tautastērpam ir tā labā īpašība, ka brunčus 
var paplašināt pēc sievas attiecīgā kupluma. Un tas ir 
neatkarīgi no tā, vai viņas kuplums ir uz nelielu brīdi vai 
ilgāk. Toreiz biju gaidībās, un tā bija brīnišķīga pieredze, 
jo apkārtējie koristi mani uzmanīja un īpaši rūpējās par 
topošo māmiņu.
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pātagot cilvēkus, kuri grib dziedāt 
savam priekam? Arī burkāns ir liels 
jautājums. Mazliet aizdomājos, 
kas varētu būt dziedātājiem kā 
burkāns pēc Dziesmu svētkiem? 
Iespējams, jādomā, kā no ārpuses 
piesaistīt līdzekļus, un motivācija 
varētu būt kāds kopīgs tālāks brau-
ciens. Manuprāt, lielākā vilkme uz 
kori tomēr ir vēlme socializēties 
un pozitīvā savstarpējā saskarsme. 
Attiecības, atbalstošs mikrokli-
mats ir ļoti būtiska lieta ikvienam.

— Kā ir ar dziedāšanas tradī-
cijas pārmantojamību?

— Nesen klausījos virsdiriģen-
ta Ivara Cinkusa teikto par to, ka 
Rīgā viss ir labi, vīri aug un vairo-
jas. Protams, mēs zinām, cik Rīgā 
ir iedzīvotāju un ka tur problēmu 
šai ziņā nav. Jaunieši koncentrējas 
galvaspilsētā un citās lielajās pil-
sētās, kur ir augstskolas un darba 
piedāvājumi. Lauku novados koru 

Projektu finansē Mediju atbalsta fonds
no Latvijas valsts budžeta līdzekļiem.
Par pielikuma "Lasi. Vērtē. Analizē"  
saturu atbild SIA "Laikraksts STARS".
#SIF_MAF2022

uz turieni braukšu divas reizes nedēļā, 
neticētu. Bet, Baibas Meieres pārlieci-
nāta, piekritu strādāt, nezinot — ar ko. 
Pamazām VPDK “Pūces” nonāca līdz 
pilnam sastāvam un skatē ieguva 43,3 
punktus no 50 E2 grupā. Tik priecīga 
esmu par sasniegto!

Mans deju kolektīvs no tā pirmsā-
kumiem, kurā izaugu no dejotājas līdz 

Atvērumu sagatavoja Inese elsIņA
AGRA VeCKAlnIņA foto

Sauleskalna tautas nama vīru koris “Gaiziņš” kopā ar kolektīva diriģenti Antru Melbārdi pēc repertuāra 
pārbaudes skates Rīgā, VEF Kultūras pilī.

Deju kolektīvu vadītājas Lailas Ozoliņas devumu tautas mākslā Madonas 
novada pašvaldība šajā pavasarī novērtēja, piešķirot apbalvojumu “Gada 
amatiermākslas kolektīva vadītājs”.

Madonas pilsētas kultūras nama folkloras kopa “Madonas Vērtumnieki”.

“Mans deju kolektīvs 
no tā pirmsākumiem, 

kurā izaugu no 
dejotājas līdz 

vadītājai,  
ir TDA “Lubāna”.”

No Madonas novada uz XXVII Vispārējiem 
latviešu Dziesmu un XVII Deju svētkiem 
pretendē 62 kolektīvi. No tiem 33 ir deju 
kolektīvi, 9 kori, viens pūtēju orķestris,  
2 koklētāju ansambļi, 7 folkloras kopas, 3 vokālie 
ansambļi, 3 tautas lietišķās mākslas studijas,  
3 amatierteātri, 1 tautas mūzikas kapela.

dziedam! Psiholoģiski gan abi 
kolektīvi atšķiras. Kā ar kuru kori 
strādāt, kā runāt, lai motivētu 
dziedāt, to izjūtu un daru intuitīvi.

— Cik grūts vai viegls ir svētku 
repertuārs?

— Dāmām repertuārs patie-
šām ir grūts. Tā vienmēr ir bijis, 
ja runājam par kora dziedātāju 
kā amatieri, kurš darbojas paš-
darbībā un nāk dziedāt savam 
priekam. Faktiski svētku reper-
tuāru apguvām vienas sezonas 
laikā. Pagājušā gada aprīlī pēc 
pandēmijas ierobežojumiem bija 
beidzot atļauts nākt kopā un dzie-
dāt visam kolektīvam. Tad notika 
mēģinājumi, kāds ielīgošanas 
pasākums, un sezona pamazām 
beidzās. Dziedāt atsākām rudenī.

— Kā dziedātāji tiek motivēti?
— Pātaga  kora gadījumā 

nestrādā — ar ko gan es varētu 

vadītājai, ir TDA “Lubāna”. Nevaru 
vārdiem izstāstīt izjūtas, strādājot ar 
šiem dejotājiem, kuri ir mani draugi. 
Te tiek izdzīvotas visas iespējamās 
emocijas — prieks, dusmas, izmisums, 
gandarījums, bēdas, lepnums, vilša-
nās. Jau 37 gadus esmu saistīta ar šo 
kolektīvu. Meita Renāte un vīrs Edvīns 
ir šīs grupas dejotāji. Un skatē D grupā 
tika saņemti 52,7 punkti no 60, kas ir 
labs rezultāts. Esmu gandarīta par 
TDA “Lubāna” sniegumu.

Skates laikā no dažādiem cil-
vēkiem saņēmu daudz labu vārdu, 
apbrīnu, apsveikumus un atzinību 
par visu savu kolektīvu sniegumu. 
Liels paldies dejotājiem par lielisko 
sniegumu. Bija skaistas visas 11 dejas 
jūsu izpildījumā!

Paldies Inesei Straumei par kopā-
būšanu, par klasikas padomiem un 
paldies Aivai Grāpei par palīdzēšanu 
un atbalstu!

FAKTI


